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Referat fra rådets 14. møde 
Mandag 22. november 2021 kl. 16:30 – 18.00 

Sted: Virtuelt 

  
Til stede:  
 
Ole Hjorth Caspersen (formand) 
Klavs Nielsen 
Sally Schlichting 
Dorte Rørbeck-Mathiassen 
Jette Baagøe 
Andreas Kelager 
Poul Erik Kandrup 
Erik Helmer Pedersen 
Michael Gyldendal 
Ruth Pedersen 
Erik Mandrup 
Michael Houmark Nielsen 
Rigmor Westh Baagøe 
 

 
Observatører:  
Carl F. Bruun 
Lars Rudfeld (referent) 
 
Afbud: 
Per Frost Henriksen  
Ole Lass Jensen 
Luise Gomard 
Emil Blicher Bjerregård  
Thomas Færgeman 
Thomas Køster 
Katrine Hofman Bang 
Frank Allan Rasmussen 
Louise Roum 

 
1. Godkendelse af dagsorden 

 

Dagsordenen blev godkendt. 

 

2. Meddelelser fra formanden 

 

a) Rådets funktionsperiode og mulig genopstilling 

Formanden orienterede rådet om, at deres funktionsperiode udløber 9. april 2022 samtidig med na-

tionalparkfondens bestyrelsens. Den kommende bestyrelse udpeger et nyt råd. Et nyt råd må forven-

tes tidligst at kunne blive udpeget i efteråret 2022. Sekretariatet vil til et kommende rådsmøde ori-

entere nærmere om proceduren for udpegning af rådet. 

Flere rådsmedlemmer udtrykte håb om, at der sikres en vis kontinuitet i det nye råd, og at ikke alle 

rådsmedlemmer bliver udskiftet samtidig. Formanden opfordrede rådsmedlemmerne til at drøfte en 

evt. fremtidig indstilling med deres respektive baglande. Der er til forskel fra bestyrelsen ingen be-

grænsninger i, hvor længe man kan være medlem af et nationalparkråd. 

b) To nye naturnationalparker 

Ud over Naturnationalpark Gribskov indgår yderligere to områder i nationalparken som kandidater til 

at blive udpeget som naturnationalparker. Det gælder Horserød Hegn/Gurre Vang og Tisvilde Hegn. 

Hverken bestyrelse eller råd har været inddraget i udvælgelsen. Hellebæk Kohave/Teglstrup Hegn er 

fravalgt med henvisning til kulturhistoriske interesser. Klavs Nielsen oplyste, at Hellebæk Kohaves 

Venner sammen med Helsingør Kommune vil arbejde for at få området i spil igen. 
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c) Orientering fra rådets to bestyrelsesrepræsentanter 

Jette Baagøe orienterede fra bestyrelsesmøde, at et enkelt projekt, Esrum-Tisvildevejs-projektet, afven-

ter endelig afklaring i forhold til mulighederne for at indgå samarbejde om projekter uden for national-

parken. 

 

 

3. Diskussion af udvalgte punkter til næste bestyrelsesmøde 30. november 2021 

 

a) Pkt. 6 Nationalparkpulje 

Rådet tilsluttede sig puljeudvalgets indstilling om at vælge model 1, hvorefter der kan søges om projekter 
indenfor alle nationalparkens formål. 
 
Rådet tog til efterretning, at beslutning om uddeling af midler efter nationalparkloven ikke kan delegeres til 
udvalget. Rådet pegede på model 2 som den mest hensigtsmæssige beslutningsmodel, hvor bestyrelsen de-
legerer beslutning om tildeling af midler til tilsagnsberettigede projekter til formand/sekretariat, som be-
handler ansøgningerne efter indstilling fra puljeudvalget. Rådet noterede sig, at såvel udvalget som sekretari-
atet i behandling af ansøgningerne kan rådføre sig med rådet, samarbejdspartnere eller eksterne konsulen-
ter. 
 
Rådet lagde vægt på, at bestyrelse og råd bliver orienteret om, hvilke projekter, der tildeles støtte, samt at 
ordningen evalueres i forhold til formålet. 
 

b) Pkt. 7 Nationalparkpartnere  

Rådet tog til efterretning, at beslutning om nationalparkpartnere ikke kan delegeres til Partnerskabsudvalget 
og pegede på, at det er mest hensigtsmæssigt og fleksibelt at vælge den foreslåede model 2, hvorefter for-
manden og sekretariatet foreslås at kunne godkende nye partnere på baggrund af indstilling fra partnerud-
valget.  
 
Rådet lagde vægt på, at bestyrelse (og råd) løbende orienteres om evt. nye partnere. 
 

c) Centralt besøgscenter 

Rådet tog orienteringen om status for arbejdet med centralt besøgscenter ved Esrum Møllegård til efterret-
ning, og ser frem til en konkretisering af forslagene vedr. udvikling af et besøgscenter. 
 

d) Kommende bestyrelses-sammensætning 

Rådet tilkendegav, at det også i bestyrelsen er vigtigt med kontinuitet i bestyrelsen og håber, at der tages 
hensyn hertil ved udpegning af ny bestyrelse. 
 

e) Kendskabsanalyse 

Rådet har tidligere udtrykt bekymring for, at nationalparken ikke er kendt i lokalområdet, hvilket kendskabs-
analysen understregede. Kendskabet til Kongernes Nordsjælland ligger dog højere end kendskabet til Skjold-
ungernes Land, som har eksisteret i flere år. 
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Rådet fandt det vigtigt, at formidling af nationalparken styrkes og anerkendte de igangsatte aktiviteter med 
foredrag, udarbejdelse af kort m.v. som rigtig gode initiativer. Rådet tilkendegav tillige, at udrulning af part-
nerskabsprogrammet må forventes at få positiv effekt. 
 

f) Arbejdsprogram 2022 

Formanden pegede på et nyt landskabsprojekt med udsigtskiler ved Lodsbakken, hvor der i en evt. kom-
mende kile står adskillige gamle træer. Rådet var enige om, at gamle træer så vidt muligt skal bevares af hen-
syn til landskab og biodiversitet, og at det uden problemer kan kombineres med at skabe udsigtskiler. Jette 
Baagøe tilkendegav at ville bringe dette synspunkt videre til bestyrelsen. 
 
4. Orientering fra medlemmerne 

 

- Erik Mandrup Jacobsen fremhævede, at Dansk Ornitologisk Forening er i positiv dialog med sekreta-

riatet om at udvikle et projekt med at skabe bedre vilkår for ynglefugle på øer i Solbjerg, Alsønderup 

og Strødam Engsøer samt muligvis Holløse Bredning. 

- Andreas Kelager orienterede om, at han i løbet af efteråret havde holdt et positivt ”dialogmøde” 

med deltagelse af hestefolk, en dyrlæge og andre om udviklingen af naturnationalparken i Gribskov, 

og overvejede, om der er behov for at gentage seancen.  

- Sally Schlichting udtrykte frustration over, at der stadig er flere ubesvarede spørgsmål i forbindelse 

med udvikling af naturnationalparken. 

- Ole Caspersen orienterede om, at han havde afholdt en busekskursion rundt i nationalparken for 

pensionister fra Alsønderup, og opfordrede andre til lignende arrangementer. Nationalparken har 

nok at byde på! 

 

5. Kommende møder 

Rådet tilsluttede sig formandens forslag om i første kvartal af slutte det afgående råds arbejde med maner 
på et møde, hvor rådet evaluerede sit arbejde i perioden og sluttede af med en middag. 
 

6. Evt. 

IAB 
 
 


